الايسة

بسم الله الرحمن الرحيم

قال تعالى:

اللهُ لَا إِنَّ ا هُ إِلَّا هُوَ الْحَيُّ الْقَيُّومُ لَا تَأْخُذُهُ سِنَةٌ وَلَا نَوْمٌ لَهُ مَا فِي السَّمَاوَاتِ وَمَا فِي الْأَرْضِ مَن ذَا الَّذِي يَشْفَعُ عِندَهُ إِلَّا بِإِذْنِهِ يَعْلَمُ مَا بَيْنَ السَّمَاوَاتِ وَمَا خَلْفَهُمْ وَلَا يُحِيطُونَ بِشَيْءٍ مِّنْ عِلْمِهِ إِلَّا بِمَا شَاءَ وَسِعَ كُرْسِيّهُ الْعَرِيهِمْ وَمَا خَلْفَهُمْ وَلَا يُحْوِدُنُ بِشَيْءٍ مِّنْ عِلْمِهِ إِلَّا بِمَا شَاءَ وَسِعَ كُرْسِيّهُ السَّمَاوَاتِ وَالْأَرْضَ وَلَا يَئُودُهُ حِفْظُهُمَا وَهُوَ الْعَلِيُّ الْعَظِيمُ

صدق الله العظيم سورة البقرة الآية 255



To my dear father for
His continuous guidance and support in each and every step.
To my lovely mother for
Her love, care and sense,
By which we have always being supported.
To my grand mother and aunts for
Providing me a suitable environment and continoues
encouragement through our live.
To my teachers who
Always ready to help me.

To my lovely brothers, sisters, friends and everyone who supported me.



Praise to ALMIGHTY ALLAH who gave me the health strength and patience to conduct this study. I wish to express my great thankfulness to my supervisor Dr. Yousif Fadlalla Hamedelnil for his continued supervision. Also I would like to thank the head of MicrobiologyDepartment in the college of Medical Laboratory SciencesDr. Yousif and all staff members of the department for useful advises and encouragement. Also I express my special thank to the staff of Khartoum Teaching Hospital for their help during sample collection and very special thank for patients who allow me to take blood sample for this study.

And finally I would like to thank Mr. Yasir alsmani and my friend Alaaeldeen Balal for their ultimate support.

Abstract

The aim of this study was to determine the prevalence of Hepatitis E virus (HEV) among pregnant women in Khartoum State using Enzyme-Linked Immunosorbent Assay (ELISA) for detection of HEV IgG and IgM antibodies. The study design was cross-sectional. The study was carried out during the period from April to August 2014. A total of ninety pregnant women attended to Khartoum Teaching Hospital were included in the study. Forty one (45.6%) were positive for anti-HEV IgG while 49 (54.4%) were negative for anti-HEV IgG, whereas 13 (14.5%) were positive for anti-HEV IgM while 77 (85.5%) were negative for anti-HEV IgM. According to age groups, there was significant relationship on seroprevalence of anti-HEV IgG and anti-HEV IgM (P< 0.05). This study revealed that HEV was more prevalence in second and third trimester than first trimester. Further study is required to validate these results.

ملخص الأطروحة

الهدف من هذه الدراسة هو تحديد وجود عدوى فيروس التهاب الكبد E بين النساء الحوامل في ولاية الخرطوم باستخدام الإليزا للكشف عن الاجسام المضادة من النمط IgG و IgM,وكان تصميم هذه الدراسة شاملا. قد أجريت هذه الدراسة خلال الفترة من أبريل الى أغسطس 2014. وتم جمع 90 عينة من النساء الحوامل في مستشفى الخرطوم التعليمي تم تضمينها في الدراسة. النتائج التي تحصلنا عليها وجدت ان 41 (45.6%) ايجابية بالنسبة للجسم المضاد IgG بينما كانت و44 عينة (45.4%) سلبية. في حين 13 (45.5%) كانت إيجابية بالنسبة للجسم المضاد IgM بينما كانت 77 (85.5%) نتيجة سلبية. حسب الفئات العمرية توجد هنالك فروقات ذات دلالة احصائية (القيمة الاحتمالية اقل من 0.05) مع معدل الانتشار المصلي بالنسبة للجسم المضاد IgM و IgM. وكشفت هذه الدراسة إلى أن الإصابة بالعدوى كانت اكثر في الثلث الثاني والثالث من الثلث الاول من الحمل بين النساء الحوامل. مطلوب اجراء مزيد من الدراسة للتحقق من صحة هذه النتائج.

Table of contents

NO.	Subjects	Page
		No.
	الآية	I
	Dedication	II
	Acknowledgment	III
	Abstract, English	IV
	Abstract, Arabic	V
	Table of contents	VI
	List of tables	IX
	List of figures	X

Chapter one: Introduction

1	Introduction	1
1.1	Background	1
1.2	Rationale	2
1.3	Objectives	3
1.3.1	General objective	3
1.3.2	Specific objectives	3

Chapter two: Literature review

2	Literature review	
2.1	Historical background	4
2.2	HEV genome	4
2.3	Open reading frame 1(ORF1)	5
2.4	Open reading frame 2 (ORF2)	5
2.5	Open reading frame 3 (ORF3)	6
2.6	Genotypes and prevalence of human HEV strains	6

2.7	Classification and Phylogeny of HEV	7
2.8	HEV replication	8
2.9	Transmission	9
2.10	Pathogenicty	10
2.11	Clinical finding	10
2.12	Immunity	12
2.13	Epidemiology	12
2.14	Diagnostic methods of HEV	13
2.14.1	Molecular detection of HEV	13
2.14.2	Immunologic diagnosis	13
2.14.2.1	Enzyme immunoassay (EIA)	13
2.142.2	Immune fluorescence microscopy (IFM)	14
2.14.2.3	Immune electron microscopy (IEM)	14
2.14.3	Virus isolation	15
2.15	Treatment and vaccines for hepatitis E	15
2.16	Prevention of Hepatitis E	16

Chapter three: Materials & Methods

3	Materials and Methods	
3.1	Study design	17
3.2	Study area	17
3.3	study population	17
3.4	Sampling period	17
3.5	Sampling technique	17
3.6	Sample size	17
3.7	Sample processing	17
3.8	Inclusion criteria	17
3.9	Exclusion criteria	17

3.10	Data collection	17
3.11	Data analysis	18
3.12	Ethical consideration	18
3.13	Laboratory work	18
3.13.1	ELISA for detection of anti-HEV IgM	18
3.13.1.1	Principle	18
3.13.1.2	Procedure	19
3.13.1.3	Calculation of the results and quality control	20
3.13.1.4	Interpretation of the results	21
3.13.2	ELISA for detection of anti-HEV IgG	21
3.13.2.1	Principle	21
3.13.2.2	Procedure	22
3.13.2.3	Calculation of the results and quality control	23
3.13.2.4	Interpretation of the results	24

Chapter four: Results

4	Results	
4.1	Seroprevalence of HEV among pregnant women	25
4.2	Duration of pregnancy among positive pregnant women	25
4.3	Distribution of age groups among positive pregnant women	25

Chapter five

5.1	Discussion	29
5.2	Conclusion	30
5.3	Recommendations	30
	References	31
	Appendices	39

List of tables

Tables	legend	Page
No.		No.
4.2	Frequency of IgG and IgM among positive pregnant women related to duration of pregnancy	27
4.3	Frequency of IgG and IgM among positive pregnant women related to age	28

Listof figures

Figure	legend	Page
No.		No.
4.1	Frequency of HEV IgM among pregnant women	26
4.2	Frequency of HEV IgG among pregnant women	26